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كاشبه»فرزندانعزیزمهندسبازرگان«
درنامگذاريهانرسيم!

عبدالله گنجي، مدير مسئول روزنامه جوان در كانال تلگرامي خود 
نوشت: »بر اساس نظريه ترميدور جناب كرين برينتون، انقلاب ها در 
سير تحولات خود سه مرحله را پشت سر خواهند گذاشت: در مرحله 
اول پس از سرنگوني رژيم حاكم، نيروهاي ميانه رو بر مسند قدرت 
تكيه زده و حاكميت را در دست مي گيرند. در مرحله دوم پس از 
گذشت مدت كوتاهي از حكومت ميانه روها به دليل برآورده نكردن 
توقعات انقلابي مردم اين نيروها از مسند قدرت كنار زده شده و جاي 
خود را به نيروهاي راديكال مي دهند. مرحله سوم كه مرحله ترميدور 
يا دوران نقاهت پس از انقلاب ناميده مي ش��ود دوران بازگشت به 
ارزش هاي رژيم پيشين و حذف راديكال ها از عرصه قدرت است. آيا 

اين مراحل در خصوص انقلاب ما قابل تطبيق است؟
در مرحله اول ليبرال ها)بخوانيد ميانه روها( در قدرت بودند. مرحله 
دوم راديكال ها)چپ هاي ديروز( آنان را بر نتافتند و خود به صحنه 
آمدند. در مرحله سوم »عقلا«يا ميانه روها تلاش مي كنند به مرحله 
اول يا به پيش از آنان باز گردند. مفهوم »ارتجاع در انقلاب« كه اخيراً 
رهبري نسبت به آن هشدار دادند مي تواند بازگشت مد نظر كرين 

برينتون باشد؟  از كجا مي فهميم؟
اين روزها مهم ترين دغدغه شوراي شهر تهران يا جريان مستقر 
هويت بخشي به بازرگان و مصدق است. در عين حال اين افراد كه 
ذيل جمهوري اسلامي اين كار را مي كنند از تك تك واژه هاي امام 
در باره مصدق و بازرگان مطلع هستند. اما به رغم اينكه مشروعيت 
و حضورشان در قدرت نيز ريشه در قيام امام دارد با سري بالا گرفته 
از امام عبور مي كنند. شايد اين جماعت بسان جانشينان مائو در 
چين فكر مي كنند. آنان هم مديون مائو بودند و هم عملكرد مائو 

را پرهزينه مي ديدند. براي حل منازعه بين اين دو مقوله ، تصميم 
گرفتند عكس مائو را بالاي سر خود بزنند اما كار خود را بكنند. نماد 
مائو باش��د اما در محتوا و متن حكومت ، مائو زدايي صورت گيرد. 
كاش بعد از بازرگان به»فرزندان عزيز مهندس بازرگان« )در تعبير 

امام( در نام گذاري ها نرسيم. 

محتشميپوربهدنبالمسائلقبيلهايميان
اصلاحطلباناست

محمد قوچاني، روزنامه نگار اصلاح طلب در مصاحبه اي با ويژه نامه 
نوروزي روزنامه آرمان از اصلاح طلب بودن حسن روحاني مي گويد. 
قوچاني ابتدا دوگانه اصولگرا را توضيح مي دهد و اينكه در مقطعي 
كه اصولگرايي با اين اسم متولد مي شود، حسن روحاني در جريان 
راست قرار نداشته است. قوچاني برخلاف مصاحبه كننده معتقد 
است روحاني اصلاح طلب است. قوچاني مي گويد: »آقاي روحاني از 
نظر تشكيلاتي هرگز اصلاح طلب نبوده است. اين در حالي است كه 
از نظر تشكيلاتي هيچ گاه اصولگرا هم نبوده است. آقاي روحاني در 
زماني كه عضو جامعه روحانيت مبارز بودند، جامعه روحانيت داراي 
رويكردي به معناي اصولگرايي كه امروز متداول است، نبوده است. 
به همين دليل نيز آقاي روحاني از بسياري از اصلاح طلبان از نظر 
گفتماني و نه تشكيلاتي، اصلاح طلب تر است. « قوچاني مي گويد: 
»كسي كه در سال 96 به دنبال تعامل با جهان و اقتصاد آزاد است، 
يك اصلاح طلب شمرده مي شود. « او سپس از خبرنگار مي پرسد كه 
آيا آقاي محتشمي پور يك اصلاح طلب است؟ و خبرنگار مي گويد 
بله و قوچاني ادامه مي دهد كه »پس چطور آقاي محتشمي پور يك 
اصلاح طلب است اما آقاي روحاني يك اصلاح طلب نيست. امثال 
آقاي محتشمي پور به دلايل عشيره اي و قبيله اي در جرگه اصلاح 
طلبان قرار مي گيرند. اين در حالي است كه از نظر فكري بيشتر به 

اصولگرايي نزديك هستند تا اصلاح طلبي... « به نظر مي رسد كه 
قوچاني براي لحاظ اصلاح طلب بودن يا نبودن افراد بيشتر »به درد 
خوردن« آنها در مقطع كنوني را لحاظ كرده است. محتشمي پور 
را از اصلاح طلبي مي راند، چ��ون به كار اصلاح طلبي نمي آيد؛ اما 

روحاني اگر نبود، اصلاح طلبان اكنون در قدرت نبودند. 

وزیروحسابكردنرويتحميقمخاطب!
سخنان عباس آخوندي در جلسه استيضاح اخير در صحن مجلس 
در مورد موجودي حساب خود و دخترش جنجال هاي زيادي در 
فضاي مجازي به پا كرد. كاربران فضاي مجازي و فعالان رسانه اي 
نمي توانس��تند باور كنند كه موجودي حس��اب وزير 4 ميليون 

تومان و موجودي حساب دخترش 600 هزار تومان باشد. 
نكته اما اين است كه چه فرقي مي كند آخوندي راست بگويد 
يا دروغ؟ اين عددهايي كه بيان ك��رده، اگر چندين صفر هم 
اضافه تر داشت، در رأي اعتماد چندين باره مجلس به او تفاوتي 
ايجاد مي كرد؟ از اساس، عباس آخوندي وقتي براي حق جانبي 
و بيان آنكه ثروت زيادي خود و خانواده اش ندارند، به موجودي 
حسابش اش��اره مي كند، يعني نمي خواهد اس��تدلال كند و 
نيازي به فهم مخاطب ندارد و از قض��ا روي تحميق مخاطب 
حس��اب باز كرده اس��ت. وگرنه مگر ملاك ثروت آدم ها صرفاً 
موجودي حساب بانكي شان است؟ شركت و كارخانه و املاك 
و چه و چه اگر همه با هم و صادقانه بيان شوند، مي توان گفت 
ثروت فردي زياد است يا خير. از سويي اگر ثروت كسي مشروع 
است، طبيعتاً ديگران حق شبهه ندارند و مظلوم نمايي با بيان 
رقم هاي تخيلي و اكتفا به همين ارقام نشان توهين به شعور 
مخاطب است و لاغير. گرچه نماينده هاي مجلس نشان دادند 

اعتنايي به اين موارد ندارند. 

چرا سفير انگليس را نپذيرفتم
در طول چهارسالي كه به عنوان شهردار مشهد مقدس توفيق خدمت داشتم، 
يكي از سياس��ت هاي كلان كاري ام، توسعه ديپلماسي عمومي بوده است، 
در اين اثنا با گروه هاي مختلف اعزامي از كشورهاي مختلف جهان، از جمله 
نمايندگاني از كشورهاي آسيايي، اروپايي و آفريقايي و زائران خارجي كه در 
قالب تشكل هاي مردمي توفيق تشرف به آستانه ملك پاسبان امام هشتم )ع( 
مي يافتند، ملاقات هاي متنوعي داشته ام. در سال 2017 كه مشهد به عنوان 
پايتخت فرهنگي جهان اسلام نام گرفته بود، اين ديدارها به حد اعلا رسيد، 
اين امكان فرصتي را فراهم كرد تا نشست هاي بين المللي با حضور نخبگاني 
از جهان برگزار نمايم، از جمله آنها مي توان به برگزاري اجلاس هاي موفقيت 
آميزي اشاره كرد كه بستر را براي ديپلماسي عمومي فراهم نمود. برگزاري 
كنگره  پزشكان جهان اسلام »با همكاري و دعوت جناب آقاي دكتر ولايتي«، 
نشست جوانان كشورهاي عضو مترو پليس »به نمايندگي از وزراي خارجه 
كشورهاي عضو«، برگزاري همايش راديو تلويزيون هاي كشورهاي اسلامي 
با همكاري سازمان صدا و سيما و دهها برنامه  علمي و آموزشي ديگر، البته در 
اين ميان نقش جناب آقاي ارباب خالص، مسئول نمايندگي وزارت خارجه در 
شمال شرق، جناب آقاي رضوي كيا مديركل دفتر روابط عمومي شهرداري 
و همكاران سخت كوش ايشان در حوزه بين المللي بسيار حائز اهميت و در 
خور قدرداني و تشكر اس��ت. با اين وصف شايد اين سؤال مطرح شود چرا با 
درخواست ملاقات سفير انگليس مخالفت كردم؟ چنانچه مروري بر تاريخ 
چهارصد ساله بريتانياي كبير )استعمار پير( داشته باشيم درخواهيم يافت كه 
كارنامه  دولت انگليس سرشار از نقض حقوق بشر، نسل كشي، تجاوز، تجزيه 

كشورها، تفرقه در ممالك اسلامي وخصومت با ملت ايران و ... بوده است. 
براي نمونه،  تنها در دهه 1770 ميلادي بالغ بر 10 ميليون از مردم مظلوم 
هند در ايالت بنگال بر اثر ش��كنجه، قحطي و گرسنگي به دست نظاميان 
متجاوز انگليس جان خود را از دست دادند و در سال 1942 حدود 5 ميليون 
هندي ديگر را به كام مرگ كشاندند. به قول ويل دورانت تاريخ نگار امريكايي، 
انگليسي ها در هند كار را به جايي رساندند كه از مردم هند براي اداره كشور 
انگليس ماليات اخذ مي كردند. گسترش استعمار پير به آفريقا و تسلط بر 
منابع غني و معادن طلاي آفريقاي جنوبي كه منجر به بروز پديده اختلاف 
بين سياه پوستان و سفيد پوستان گرديده است. بمباران شيميايي عراق به 
دستور چرچيل و آزمايش سلاح هاي شيميايي در عراق كه سبب قتل عام 
جمع كثيري از عشاير كرد و عرب شد، بعضي خبرها حاكي از آن است كه آن 
بخش از مردم كه موفق به فرار از شهر و روستا مي شدند، توسط پياده نظام 
انگليسي ها به رگبار بسته مي ش��دند.  در توجيه اين نسل كشي چرچيل ) 
نخست وزير وقت انگليس( مي گويد: من به شدت با استفاده از گازهاي سمي 
عليه اين قبايل بي تمدن ) عرب و كرد( براي گسترش وحشت موافقم. رها 
كردن 3900 تن مواد آتش زا در روزهاي پاياني جنگ جهاني دوم و قتل عام 
بيش از 600 هزار نفر از مردم آلمان،  ايجاد قفس شكنجه در شهر لندن به 

منظور آزار و اذيت اسرا و زندانيان و... 
پرونده جنايت انگلي��س در ايران قب��ل و پس از انقلاب اس��لامي مملو از 
دخالت هاي مزورانه و توطئه هاي گوناگون است. ترور نافرجام مرحوم شيخ 
فضل الله ن��وري، قتل قائم مقام فراهاني و توطئه قت��ل اميركبير و طراحي 
كودتاهاي مختلف در ايران، از جمله كودتاي س��وم اسفند 1299 و سقوط 
احمد شاه قاجار به علت عدم امضاي قرارداد ننگين 1919 و روي كار آوردن 
قزاقي به نام رضا خان، كودتاي 28 مرداد با همدس��تي امريكا و حاكميت 
25 ساله ديكتاتوري بر ايران، ايجاد اختلاف بين رهبران نهضت ملي صنعت 
نفت )مرحوم آيت الله كاشاني و دكتر محمد مصدق(،  مقابله با نهضت جنگل 
و سركوب آن با همكاري فرقه ضاله بهائيت، مقابله با قيام دليران تنگستان و 
شهادت رئيسعلي دلواري.  دراين خصوص مرحوم شيخ محمد برازجاني از فقها 
و علماي با نفوذ و از مجاهدين جنوب، در جنگ جهاني اول  در پاسخ به نامه 
كنسول انگليس در خليج فارس مي نويسد، تمام گرفتاري ها و مصيبت هاي 
مردم از طرف دولت انگليس مي باشد. انحراف در مسير جريان مشروطيت، 
جدايي بحرين از ايران و تصرف جزاير سه گانه  ايران، ايجاد شبكه زيرزميني 
فراماسونري در جهان و لژ فراماسونري در ايران، راه اندازي شبكه هاي هرمي 
گلدكوئيست، اخراج و زنداني تعداد زيادي از دانشجويان ايراني مقيم لندن 

از آن جمله است.
دخالت در مسائل هسته اي و نقش آفريني در صدور قطعنامه هاي شوراي 
امنيت عليه ايران، تدوين پيش نويس قطعنامه سوم شوراي امنيت عليه ايران، 
فروش ميلياردها دلار سلاح به رژيم كودك كش عربستان به منظور قتل عام 
مردم مظلوم يمن و صدها جنايت ريز و درشت ديگر عليه بشريت و ملت مظلوم 
ايران، توطئه شوم اخير، مثلث  انگليس، عربستان و جريان شيعه انگليسي در 
تعرض به سفارت جمهوري اسلامي ايران در لندن و اهانت به پرچم مقدس 
كشورمان خود مزيد بر علت و دليلي آشكار براي اثبات دشمني هاي دولت 
انگليس با ملت و نظام مقدس جمهوري اسلامي ايران است. در رابطه با نقش 
انگليس در ايجاد فس��اد در جهان،  مقام معظم رهبري مي فرمايند: در اين 
منطقه از دو قرن پيش به اين طرف هر چه از انگليس سرزده است شر و فساد و 
تهديد بوده، آن وقت اين مسئول انگليسي مي آيد اينجا و مي گويد ايران تهديد 
منطقه است. اين خيلي بي شرمي مي خواهد كه كساني كه خودشان در طول 
زمان، تهديد و خطر و نكبت براي منطقه بوده اند بيايند كشور مظلوم و عزيز 
ما را متهم كنند. اينها بخشي از ماهيت انگليسي هاست. با توجه به گزاره هاي 
پيش گفته آيا پذيرش سفير كشور استعمارگر، ناقض حقوق بشر با حريت و 

آزاده انديشي ودفاع از حقوق مظلومين و منافع ملي سازگاري دارد؟! 
در پايان به تمام كس��اني كه دل در گرو ارتباط با نظام مرموز و استعمارگر 
انگليس دارند توصيه مي نمايم چنانچه فرصت مطالعه تاريخ استعمار پير را 

ندارند، براي يك بار فيلم سينمايي كيف انگليسي را مشاهده نمايند. 

سخنگوي سپاه: 
دشمن آويزان فرقه هاي بي هويت شده است

امروز دش�من خود را آويزان فرقه هاي دست س�از و ب�ي هويت و 
بي مايه اي مثل دراويش و فرقه هاي انگليس�ي ساخته شيرازي ها 
مي كند ت�ا به ما آس�يب برس�اند ام�ا كاري از پيش نخواه�د برد. 
به گزارش سپاه نيوز، سردار رمضان شريف، س��خنگو و مسئول روابط 
عمومي كل س��پاه در اولين يادواره شهداي گردان 505 محرم دهلران 
خاطرنشان كرد: امروز دشمن فرسنگ ها با مرزهاي ما فاصله پيدا كرده 
است و كار آنها به جايي رسيده كه خود را آويزان فرقه هاي دست ساز و بي 
هويت و بي مايه اي مثل دراويش و فرقه هاي انگليسي ساخته شيرازي ها 
مي كنند تا به ما آسيب برسانند اما هيچ كاري از پيش نخواهند برد. وي با 
بيان اينكه در حوزه هاي مختلف پيشرفت هاي زيادي داشته ايم، اظهار 
داشت: دشمنان در برابر اقتدار انقلاب و نظام مقدس جمهوري اسلامي 
زانو زده اند و قادر به هيچ اقدامي عليه ما نخواهند بود. س��ردار ش��ريف 
در بخش ديگري از سخنانش با بيان اينكه سپاه بعد از دفاع مقدس به 
لطف پروردگار در حوزه سازندگي و در بعد محروميت زدايي پروژه هاي 
متعددي را اجرا كرده است، اظهار داشت: اميدواريم با اتمام پروژه انتقال 
آب به منطقه دهلران توسط قرارگاه س��ازندگي خاتم الانبيا)ص(، اين 

منطقه به قطب كشاورزي كشور تبديل شود. 

 برگ�زاري  جلس�ه 
مهدي پورصفا
    گزارش

استيضاح سه وزير در 
فاصل�ه اي كوت�اه در 
مجلس و رأي اعتماد مجدد نماين�دگان به آنان در 
ش�رايطي غيرمعمول و اب�راز نگران�ي نمايندگان 
اصولگرا و اصلاح طلب از حاكم شدن برخي رويه هاي 
غيرسالم در مجلس نشان از كاهش اعتبار مجلس آن 
هم به دست خود نمايندگان در عرصه سياسي دارد. 
سومين استيضاح مجلس شوراي اسلامي در مقابل 
دولت يازدهم، با نتيج��ه اي از قبل قابل پيش بيني 
برگزار ش��د. البته اس��تيضاح علي ربيعي وزير كار و 
رفاه اجتماعي و عباس آخوندي وزير راه و شهرسازي 
نشان داد كه نمي شود انتظار پرسش و پاسخ اساسي 
نمايندگان را از وزرا داش��ت.  اين رويكرد مجلس و 
احضار پياپي وزرا بدون يك نتيجه قابل توجه نه تنها 
سبب طعنه و تذكر برخي نمايندگان شده بلكه در بين 

افكار عمومي انعكاس بسيار بدي داشته است. 
استيضاح محمود حجتي وزير جهاد كشاورزي صرف 
نظر از ماهيت اس��تيضاح و س��ؤالاتي كه مطرح شد، 
فرصتي فراهم كرد تا فرياد نمايندگان از اين رويه بلند 
ش��ود. حتي برخي نيز پيش بيني كردند كه مجلس 
نتواند تا پايان دوره خود يك اس��تيضاح موفق داشته 
باش��د.   فضاي حاكم بر جلسه استيضاح ديروز بسيار 
آرام تر از جلسه استيضاح ربيعي و آخوندي بود. حضور 
خبرنگاران، عكاسان و تصويربرداران در جلسه استيضاح 
وزير جهاد كشاورزي نسبت به جلسات استيضاح وزراي 
تعاون و راه آرام تر بود. عمده انتقادات نمايندگان مخالف 
محمود حجتي بر عدم استفاده از ظرفيت هاي داخلي و 
همچنين بي توجهي به وضعيت كشاورزان دور مي زد. 

علي وقفچ��ي، نماينده م��ردم زنجان با اش��اره به 
مشكلات موجود در بخش كشاورزي كشور گفت: به 
كار گيري افراد بازنشسته و همچنين غيرمتخصص 
در مسندهاي وزارت كش��اورزي و مواردي از اين 
دس��ت باعث ش��ده كش��ور به جاي نگاه علمي به 
كش��اورزي به صورت مديريت س��نتي و ناكارآمد 
اداره شود. همچنين حسن نوروزي، نماينده مردم 
رباط كريم در مخالفت با وزير كشاورزي خطاب به 
حجتي گفت: در وزارت جهاد كشاورزي لابي گري ها 
و رشوه هايي وجود دارد، دولت چقدر بايد براي اين 
رشو ه هاي وزارت جهاد كشاورزي خسارت دهد. نادر 
قاضي پور با اشاره به واردات بيش از اندازه محصولات 
كشاورزي خطاب به وزير تصريح كرد: آقاي حجتي! 
وزارت كشاورزي تعطيل شده و به وزارتخانه واردات 
تبديل شده است. وي در بخش ديگري از سخنان 
خود تصريح كرد: آقاي حجتي! چرا براي جلوگيري 
از محص��ولات تراريخته اقدام��ي نمي كنيد، اين 
محصولات مشكلات زيادي را براي محيط زيست 
و انسان ها به دنبال دارد، چرا از واردات بي رويه برنج 
جلوگيري نمي كنيد؟ صديق بدري نماينده مردم 
اروميه هم با اش��اره به همين مسئله در مخالفت با 
وزير كشاورزي صحبت كرد. نماينده مردم اردبيل 
در مجلس ش��وراي اس��لامي با بيان اينكه واردات 
محصولات تراريخته سلامت و امنيت غذايي كشور 
را نشانه رفته، گفت: متأسفانه هيچ اراده اي در وزارت 
كشاورزي و شخص آقاي وزير براي حل مشكلات 
بخش كشاورزان وجود ندارد.   محمود صادقي كه به 
عنوان يكي از مخالفان وزير جهاد كشاورزي ثبت نام 
كرده بود ناگهان و در لحظات آخر از صحبت كردن 

در اين باره پشيمان شد و البته دليل روشني را براي 
اين انصراف ارائه نكرد. 

 مجمود حجتي، وزير جهاد كش��اورزي در پاسخ به 
اين انتقادات با پذيرش بخشي از مشكلات موجود 
تصريح كرد: اگر بنده اينج��ا صحبت هايي در مورد 
آنچه انجام ش��ده مي كنم به منزله اين نيس��ت كه 
ضعف يا نارسايي در عملكرد وجود ندارد و از خداوند 
متعال مي خواهم كه با اين تذكرات و پيگيري هايي 
كه نمايندگان محترم به عم��ل مي آورند روز به روز 
ضعف ها كاهش يابد. وي افزود: اس��اس نگاه ما اين 
بوده است كه از ظرفيت هاي بسيار خوبي كه در بخش 
كشاورزي در كشور است اس��تفاده كنيم. با وجود 
خشكسالي ها و بي آبي ها ظرفيت هاي بسيار خوبي 

در داخل كشور است. 
در ادامه حجتي گزارشي از عملكرد خود ارائه و ارقامي 
را از رشد محصولات كشاورزي در حوزه هاي مختلف 
ارائه كرد. در نهايت نمايندگان موافق حجتي پشت 
تريبون رفتند. عمده سخنان نمايندگان موافق حجتي 
مبتني بر تلاش وزير جهاد كشاورزي براي فعال كردن 
تمام ظرفيت ها در داخل كشور و كاهش نسبي واردات 
محصولات كشاورزي بود. پس از سخنان آنان نوبت به 
رأي گيري ازنمايندگان مجلس رسيد و پس از توزيع 
آرا و جمع آري گلدان ه��اي رأيف محمود حجتي با 
105 رأي موافق، 117 رأي مخالف و 7 رأي ممتنع از 
مجموع 229 نماينده حاضر در جلسه علني مجلس 

در رأس وزارت جهاد كشاورزي ابقا شد. 
    نگراني نمايندگان اصولگرا و اصلاح طلب  

بخش اعظم تنش هاي موجود در جلسه به سخنان 
و تذكرات نمايندگان پيرامون عملكرد كلي مجلس 

در مورد استيضاح ها برمي گشت. پس از پايان جلسه 
و زماني كه نوبت به قرائت تذكرات رس��يد، در ابتدا 
حميدرضا حاجي بابايي در تذكري شفاهي به هيئت 
رئيس��ه بيان كرد: در دو روز گذشته، مجلس داراي 
استيضاحاتي بود كه نتايجش را شاهد بوديم. اعلام 
استيضاح سه وزير از يك كابينه پشت سر هم از روز اول 
داراي ابهام بود. جايگاه مجلس با ارزش است و مجلس 
در رأس امور ق��رار دارد، مباحثي در مجلس مطرح 
شد كه نبايد اين اتفاق مي افتاد و بازخورد مثبتي در 
جامعه براي مجلس نخواهد داشت. وي گفت: اگر اين 
روند ادامه پيدا كند، اين مجل��س تا پايان دوره هيچ 
استيضاحي را به نتيجه نخواهد رساند و با مشكل جدي 
روبه رو مي شود. بن بس��ت مجلس در استيضاح وزرا 
ضربه مهلكي به آراي مردم در جايگاه مجلس است. 
مجلس عصاره فضائل ملت و خون شهيدان است و 

نبايد ارزان فروخته شود. 
پس از وي بهرام پارس��ايي در زمان قرائت تذكرات 
شفاهي در بخشي از تذكر خود خطاب به هيئت رئيسه 
مجلس گفت: در استيضاح هاي اخير با وجودي كه حق 
قانوني نمايندگان بوده، مي توانم بگويم كه حداقل از 
يكي از استيضاح ها بايد به نام استيضاح كثيف ياد كرد. 
گويا اشاره پارس��ايي به عنوان عضوي از فراكسيون 
اميد به بحث كثيف بودن يكي از استيضاح ها ريشه در 
انصراف ناگهاني محمود صادقي از صحبت كردن عليه 

وزير كشاورزي باشد. 
در اين هنگام ميكروفن پارس��ايي قطع شد اما 
پارس��ايي با فريادهاي بلند به قط��ع ميكروفن 
خود واكنش نشان داد. مسعود پزشكيان، نايب 
رئيس مجلس در پاس��خ به اين اخط��ار گفت: 
اين موارد ربطي به هيئت رئيس��ه ندارد كه شما 
مطرح مي كنيد. پارسايي به اظهارات پزشكيان 
واكنش نشان داد و جدال لفظي كوتاهي بين دو 
هم فراكسيوني ايجاد شد، اما در نهايت پارسايي 

سخن خود را تكميل كرد.
 جعفرزاده ايمن آبادي هم ب��ه عنوان عضوي از 
فراكسيون مس��تقلين مجلس شوراي اسلامي 
به نكته اي اشاره كرد كه نشان از نگراني از تنزل 
جايگاه مجلس در بين تمام جناح هاي سياسي 
بود.  وي با انتقاد از واكنش اينستاگرامي يكي از 
نمايندگان مجلس در خصوص استيضاح وزراي 
راه و شهرس��ازي و تعاون، كار و رفاه اجتماعي، 
گفت: متأسفانه يكي از همكاران ما شب گذشته 
در استوري صفحه اينس��تاگرام خود جمله اي 
نوشته، همكاران عنايت كنند كه مرز بي انصافي 
و تخريب مجلس تا كجا پيش رفته، عين عبارت 
اين است »دولت شام داد تا وزيرانش بمانند. « 
چه كسي در اين مجلس شام خورده؟ چرا سطح 
مجلس را تنزل مي دهي��د و خودمان را تخريب 

مي كنيد؟
    مجلس جايگاه خود را از دست مي دهد

برگزاري اين جلسات به خوبي ثابت كرد كه مجلس 
جايگاه خود ب��ه عنوان نه��ادي در رأس امور را از 
دست مي دهد. عدم حضور روحاني به عنوان رئيس 
جمهور در هيچ كدام از اين جلسات به خوبي نشان 
داد كه مجل��س ديگر به عنوان نه��ادي جدي در 
معادلات سياس��ي محسوب نمي ش��ود. سخنان 
ذوالنوري در پايان جلس��ه بع��د از ظهر مجلس و 
اشاره به فشارهاي پشت پرده و همه جانبه برخي 
از وزارتخانه ها به نمايندگاني كه قصد بازخواست 
دولت را دارند، نش��ان از برخي دلايل پشت پرده 

حاكم شدن اين رويه بر مجلس دارد. 

حداکثر تأکيد را بر ولايت فقيه داريم
بر ولايت فقيه حداكثر تأكيد را داريم كه ستون نظام است و همه چيز 
محور اين ستون مي چرخد و با قدرت اين ستون انقلاب پيروز شد. 
به گزارش تسنيم، آيت الله احمد جنتي رئيس مجلس خبرگان رهبري 
در اختتاميه اجلاسيه چهارم اين مجلس كه عصر ديروز برگزار شد طي 
سخناني گفت: ابتدا تأس��ف خود را  از  رحلت آيت الله شاه آبادي از طرف 
خودم و تمامي اعضاي مجلس خبرگان اعلام مي كنم. وي گفت: مجلس 
خبرگان رهبري، دغدغه حفظ ارزش هاي انقلاب اسلامي، اخلاق اسلامي 
و روحيه جهادگري، ايثارگري فداكاري و جهاد في س��بيل الله را دارد. بر 
ولايت فقيه حداكثر تأكيد را داريم كه ستون نظام است و همه چيز محور 
اين ستون مي چرخد و با قدرت اين ستون انقلاب پيروز شد و تاكنون هم 
با قدرت پيش رفته  و در آينده هم مقام ولايت حاكم است و براي هميشه 
هم خواهد بود. آيت الله جنتي گفت: ولايت فقيه ولايت رسول الله و ائمه 
بوده و پايان پذير نيست. وي همچنين از مسئولان خواست براي امر توليد 
و اشتغال جوانان اهميت قائل شوند و در همين راستا گفت: هيچ مسلماني 
راضي نيس��ت كه افرادي بيكار و گرسنه باشند و اكنون شب عيد است و 
خانه هايشان خالي از ميوه و شيريني بوده و عده اي هم پرخوري كرده و از 
اموال افراد بيچاره مال بيندوزند. رئيس مجلس خبرگان رهبري ادامه داد: 
اين موضوع براي ما قابل تحمل نيست و انتظار ما اين است كه در اين زمينه 
تلاش كنيم. وظيفه دولت است كه به وضع بيچارگان رسيدگي كرده و اين 

امر قابل اغماض نيست. 
آيت الله جنتي در ادامه افزود: هيئت انديشه ورز يكي از مهم ترين مسائل 
جاري و دستور رهبري بود در اين ارتباط راي گيري و تصميم گيري شده و 
از اين مرحله خيلي مهم عبور كرديم. رئيس مجلس خبرگان رهبري گفت: 
اميد است بتوانيم وظايف خود را عندالله و عندالرسول ادامه دهيم و هر كجا 
هستيم بر اصول اسلامي وفادار و پايدار باشيم. وي افزود: در خصوص مسئله 
حجاب تأكيد مي كنم كه از مسلمات اسلام است و هيچ عالم مسلماني و 
شيعه و س��ني راجع به حجاب ترديدي و شكي ندارد و هميشه هم بوده 
است. وقتي مي گوييم روز تولد حضرت زهرا، اين حضرت الگوي ما است 
بايد ببينيم حضرت چه كار مي كنند. بايد زنان را توجيه كرد. آيت الله جنتي 
گفت: عده اي حرف هايي مي زنند كه در درجه اول بايد اينها را توجيه و با 
آنها صحبت كرد كه علت اين كار چيست تا از كار خود توبه كنند و پشيمان 

شوند. با آنهايي هم كه توبه نمي كنند بايد برخورد كرد كه تكرار نكنند.

عراقچي: امريكا از برجام خارج شود
 ايران در آن نمي ماند

 معاون سياس�ی وزارت خارج�ه، خ�روج امريکايی   ه�ا از برجام 
را جدی خوان�د و تغيير وزير خارجه اين كش�ور را در اين راس�تا 
ارزيابی كرد و گف�ت: اگر امريکا از برجام خارج ش�ود ما هم خارج 
می ش�ويم. اين موضوع ب�ه اروپايی   ها گفته ش�ده اس�ت كه اگر 
نتوانند امريکا را در برجام حفظ كنند ايران هم خارج خواهد شد. 
به گزارش ايسنا، سيدعباس عراقچی و جابری انصاری، معاونان سياسی 
و اقتصادی وزارت خارجه ديروز در جلسه كميسيون امنيت ملی حاضر 
شدند، جلسه ای كه به دليل اهميت مناسبات ايران با كشورهای غربی، 
به ويژه پس از برجام و مسائل فيمابين و اتفاقاتی كه در لندن رخ داد، 

تشكيل شد. 
عراقچی در اين جلس��ه، گفت: امروز دنيا جمهوری اسلامی ايران را به 
عنوان بازيگر و كش��ور موثر در منطقه و عرصه بين المللی می شناسد 
كه اين موضوع مورد اعتراف همه كشورهاس��ت. به گفته وی، يكی از 
موضوعات ما در حوزه بين المللی، برجام اس��ت. رفت و آمد  هايی بين 
اروپايی   ها و امريكايی   ها به ويژه كشورهای اروپايی حاضر در برجام وجود 
داشته و دارد. تلاش آنها اين است كه ترامپ و امريكا در برجام بماند و 
برجام حفظ شود ولی هنوز اين تلاش   ها نتيجه بخش نبوده است. برجام 
می گويد كه يا بايد اصلاح شود يا اينكه همكاری   ها قطع گردد، اما از نظر 
ترامپ بايد برجام موضوع موشكی ايران را نيز شامل شود. اينها در دوران 
مذاكرات نيز تلاش می كردند موضوع موشكی را وارد برجام كنند ولی 

برای ما خط قرمز بود و اجازه اين كار را نداديم. 
عراقچی افزود: ايراد دوم ترامپ به برجام آن است كه چرا به اماكن نظامی 
ايران دسترس��ی ندارند. مطالبه ديگر ترامپ نيز شامل اين می شود كه 
زمان های تعيين شده در برجام خيلی كوتاه است و معتقد است هشت 
سال، 10 سال و...  زمانی نيست چون ايران بعد از اين تاريخ   ها می تواند 
سلاح به كش��ورهای ديگر بدهد. وی افزود: امريكايی   ها اين برداشت را 
دارند كه ايران پس از برجام بسيار قوی تر و قدرتمندتر شده و حضورش 
در منطقه موثرتر و مقتدرتر ش��ده اس��ت لذا امريكايی   ه��ا و غربی   ها 
نمی توانند طبق برجام با ايران مقابله اساسی كنند. بر اين اساس می توان 
گفت در حال حاضر چالش اصلی، برجام و نحوه تعامل غربی   ها با موضوع 
برجام است. معاون سياسی وزارت خارجه در ادامه با بيان اينكه ما چند 
سناريو در اين رابطه داريم، توضيح داد: يكی از سناريو  ها اين است كه 
امريكا از برجام خارج می ش��ود كه در اين رابطه احتمال زياد است. در 
چنين شرايطی ما دو راه داريم؛ اولين راه ادامه برجام بدون امريكا و راه 
ديگر خروج ايران از برجام و پايان بخشيدن به آن است. موضوع ما اين 
است كه اگر امريكا خارج شود ما هم خارج می شويم، اين را به اروپايی   ها 
هم گفتيم كه اگر نتوانند امريكا را در برجام حفظ كنند ايران هم از برجام 
خارج خواهد شد لذا كشور  ها بايد هميشه آمادگی اقتصاد منهای برجام 

را داشته باشند.
 عراقچی ادام��ه داد: اگر برجام هم حفظ ش��ود باز ه��م امريكايی   ها به 
دنبال محدودسازی ايران و مقابله با ما هس��تند و در اين رابطه تلاش 
می كنند لذا اگر با اروپايی   ها هم بدون امري��كا برجام را ادامه دهيم كار 
سخت خواهد بود چون فشار امريكايی   ها بيشتر می شود به همين دليل 
اروپايی   ها در حال تلاش هستند كه امريكا را با اين پيشنهاد حفظ كنند 
كه در آينده يعنی پس از هشت سال با ايران توافق جديدی داشته باشند. 
حال اينكه ايران اين نوع اقدام را خلاف برجام می داند. وی در جمع بندی 
تأكيد كرد: امريكايی   ها در خروج از برجام جدی هستند، تغيير وزارت 
خارجه اين كشور هم در همين راستا صورت گرفته يا اينكه حداقل يكی 

از دلايلش اين بوده است. 
به گفته وی، در اين ش��رايط اروپايی   ها تلاش می كنند امريكايی   ها را 
برای ماندن در برجام حفظ كنند ولی اينكه چقدر انگليس، فرانس��ه و 
آلمان موفق خواهند شد، آينده معلوم می كند. عراقچی خاطرنشان كرد: 
اروپايی   ها روی لبه تيغ تيز حركت می كنند چون اگر به سمت ترامپ 

حركت كنند ايران را از دست خواهند داد. 
عراقچی همچنين اظهار كرد: ما در چارچوب سياستگذاری نظام حركت 
می كنيم. در شرايط حساس وضعيت را كارشناسانه و دقيق به مقامات 
عالی كش��ور منعكس می كنيم. در ارتباط ب��ا اروپايی   ها هم گفت وگو 
می كنيم، می گوييم و می شنويم و بعد به عنوان ديده بان نظام منعكس 
می كنيم. وی همچنين ب��ه موضوع تحولات در روابط كره ش��مالی با 
امريكا اشاره و اظهار كرد: كره شمالی با اتكا به قدرت موشكی خود وارد 

مذاكرات با امريكا شده است. 
در اين جلس��ه علاءالدين بروجردی رئيس كميس��يون امنيت ملی و 
سياست خارجی مجلس با اشاره به ضرورت اهميت روابط ايران، گفت 
كه نگاه به شرق بايد جايگاه خودش را در سياست خارجی به نحو احسن 
پيدا كند لذا نبايد در حوزه سياست خارجی به هيچ وجه فرصت سوزی 
ش��ود و اقدام به موقع تأثيرگذار است. همچنين در اين جلسه كريمی 
قدوسی عضو كميسيون امنيت ملی و سياست خارجی بحث مفصلی 
درباره برجام و رابطه امريكا و اروپا با اي��ن موضوع مطرح كرد و گفت: 
اروپايی   ها در تحريم   ها عليه ايران با امريكا همراهند، چه برجام باشد و 
چه نباشد. فرانسه در موضوع موشكی اگر از امريكايی   ها تندتر نباشند، 
كمتر نيست. ساير كش��ورهای اروپايی نيز به ايران فشار می آورند كه 

مشكلش را با فرانسه حل كند. 

سيد صولت مرتضوي

آيت الله نوري همداني: 
 شيعه انگليسي  دنبال تضعيف مرجعيت شيعه است

 مرجع تقليد شيعيان با اشاره به حمله عده اي 
به سفارت ايران در انگلستان گفت: مرجعيت 
داراي عظمت فراواني اس�ت اما انگليسي ها با 
بدل سازي مي خواهند با ايجاد شيعه انگليسي 
حوزه هاي علميه و مرجعيت شيعه را تضعيف 
كنند كه اين مسئله يك خواب خرگوشي است. 
به گزارش تس��نيم، آيت الله نوري همداني ديروز در 
جلسه درس خارج فقه خود، با بيان اينكه سلاح در 

جنگ نرم داشتن بصيرت است، تصريح كرد: جنگ 
نرم ما نيز فتنه است، و بايد با عقل و داشتن بصيرت در 
برابر فتنه ها ايستادگي كرد. وي با يادآوري اينكه مردم 
همواره علماي بزرگ را جانشين پيامبران مي دانستند، 
ادامه داد: بعد از جريان تحريم تنباكو، زماني كه دشمن 
ديد حوزه علميه نفوذ زيادي در كشور دارد تصميم به 

ايجاد فتنه ميان مردم و حوزه هاي علميه كرد.
 نوري همداني با اش��اره به س��فر ناصرالدين شاه به 

اروپا گفت: در اين س��فر ناصرالدين شاه به اروپاييان 
و انگليس��ي ها مي گويد كه »در كش��ور م��ا قدرتي 
به نام علما، مرجعيت و حوزه ها وج��ود دارد، كه در 
مواقع حساس و ضروري مردم را بسيج مي كنند«، 
انگليسي ها در اينجا به فكر افتادند كه براي نفوذ در 
ايران بايد از طريق علما و حوزه ها اقدام كنند. استاد 
برجسته حوزه علميه قم با اشاره به حمله عده اي به 
سفارت ايران در انگلس��تان گفت: مرجعيت داراي 

عظمت فراواني است اما انگليس��ي ها با بدل سازي 
مي خواهند با ايجاد شيعه انگليسي حوزه هاي علميه 
و مرجعيت شيعه را تضعيف كنند كه اين مسئله يك 
خواب خرگوشي است. آيت الله نوري همداني با تأكيد 
بر بيداري و آگاهي حوزه هاي علميه خاطرنشان كرد: 
حوزه هاي علميه و علما بايد با بصيرت كامل در برابر 
فتنه هاي موجود ايس��تادگي كنند تا دشمن نتواند 

كاري انجام دهد. 

 نمايندگان برای وزير جهاد كشاورزی هم حجتی نداشتند

مجلس عليه مجلس!

وارده

     فارس: سردار سيد مسعود جزايري، معاون فرهنگي و تبليغات دفاعي 
ستادكل نيروهاي مسلح در پيامي انتصاب حجت الاسلام علي سعيدي را به 

رياست دفتر عقيدتي سياسي فرماندهي معظم كل قوا تبريك گفت. 
     مهر: همزمان با پنج شنبه آخر س��ال بيست و سومين سالگرد ارتحال 
يادگار امام )ره( با حضور اقش��ار مردم و مقامات كش��وري در حرم مطهر 

برگزار مي شود. 

عبدالله حيدری |  ايرنا


